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Белоусов В.Н. Договор об отчуждении исключительного права как самостоятельный институт гражданского права
В статье определен круг проблем, связанных с заключением и исполнением договора об отчуждении исключительного 

права. Доказано, что договор об отчуждении исключительного права является самостоятельным гражданско-правовым 

институтом. Исследована правовая характеристика договора. Обоснована целесообразность применения классификации 

сделок на реальные и консенсуальные в отношении данного договора. Установлен перечень существенных условий, необ-

ходимых для заключения договора об отчуждении исключительного права. Определен субъектный состав анализируемого 

соглашения. Всесторонне проанализированы права и обязанности правообладателя и приобретателя, а также перечислены 

правовые последствия их неисполнения. Подтверждена необходимость нормы закона, устанавливающей обязательную 

письменную форму договора об отчуждении исключительного права. Поддержана законодательная замена термина 

«уступка» на термин «отчуждение».
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Belousov Vladimir N., Associate Professor of the Department of Civil Law and Procedure of the Baikal State University, PhD 

(Law). Exclusive Right Alienation Agreement as an Independent Civil Law Institution
The article defines the range of problems associated with the conclusion and execution of the agreement on the alienation 

of the exclusive right. It is proved that the contract on alienation of the exclusive right is an independent civil law institution. The 

legal characteristic of the contract is investigated. The expediency of application of the classification of transactions in the real and 

consensual in respect of this agreement. The list of essential conditions necessary for the conclusion of the agreement on alienation 

of the exclusive right is established. The subject composition of the analyzed agreement is defined. The rights and obligations of the 

right holder and the acquirer are comprehensively analyzed, as well as the legal consequences of their failure are listed. The necessity 

of the provision of the law establishing the obligatory written form of the agreement on alienation of the exclusive right is confirmed. 

The legislative replacement of the term “assignment” with the term “alienation” was supported.
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